
6

گــروه اقتصــادی - نماینده 
اســبق ایران در ایکائو گفت: پس از 
اعمال تحریم های اتحادیه اروپا علیه 
ایران ایر در شــرایطی که پروازهای 
مســتقیم ایرلاین هــای خارجی به 
ایران محدود شــده و باید پروازهای 
کانکشــن انجام شــود، هــر پرواز 
اروپایــی حداقــل 30 درصد برای 

مردم گران تر شده  است.
علیرضا منظری، نماینده اســبق 
ایــران در ایکائو درباره زیان تحمیل 
شــده به ایران ایر و مردم پس اعمال 
تحریم هــای اتحادیه اروپــا اظهار 
داشت: بخشی از درآمدزایی شرکت 
هواپیمایــی ایران  ایر مربوط به انجام 
پروازهای اروپایی می شــد حال اگر 
ایران ایر قدرت بازاریابی داشته باشد 
می تواند پروازهای کشورهای دیگر 
را جایگزین کند تا این درآمد ها احیا 
شــوند. البته هواپیماهــای ایران ایر 
محدود اســت باید هواپیماها را در 
مســیرهایی قرار دهد کــه با توجه 
به تایــپ هواپیماهــای موجود در 
ناوگان امکان پرواز در آن مسیرهای 

جایگزین را داشته باشد.

وی تاکیــد کرد: امــا موضوع 
مهــم در این تحریم هــای پروازی 
این اســت که هزینه های سفر مردم 
در حال افزایش است و در شرایطی 
که پروازهای مســتقیم ایرلاین های 
خارجی به ایران محدود شده و باید 
پروازهای کانکشــن انجام شود، هر 
پــرواز اروپایی حداقــل 30 درصد 

برای مردم گران تر شده  است.
منظری در پاسخ به این سوال که 
با وجود افزایش تعداد شــرکت های 
هواپیمایی در کشــورمان و همچنین 

ادعــای مســئولان دولت گذشــته 
مبنی بــر ورود حــدود 100 فروند 
هواپیمــای جدید به نــاوگان، چرا 
تنها ایرلاینی که می توانســت پرواز 
اروپایی برقرار کنــد، ایران ایر بود و 
ایرلاین دیگری با توانمندی برقراری 
پروازهای اروپایی راه اندازی نشد؟ 
گفت:  واقعیت این اســت که هزینه 
ایجاد زیرســاخت ها برای برقراری 
پروازهــای اروپایی زیاد اســت که 
تنها یک مورد از این زیرساخت دارا 
بودن ناوگان مناســب برای برقراری 

این پروازها است. سوخت رسانی به 
هر هواپیمای ایرانی در فرودگاه های 
اروپایی ممنوع اســت و مشــمول 
آمریکا  ســختگیرانه  تحریم هــای 
می شود. بنابراین تحریم سوختی تنها 
متوجه ناوگان ایران ایر نیست و تمام 
هواپیماهــای ایرانی تحت تاثیر این 
تحریم هســتند. از این رو ایرلاین ها 
بایــد هواپیمایــی را فراهم کنند که 
ظرفیت تانکرینگ را داشته باشند. از 
سوی دیگر، باید هواپیماهایی به کار 
گرفته شــود که امکان پرواز در این 

مسافت را دارند. 
نماینده اســبق ایران در ایکائو 
ادامــه داد:  البته در این ســال ها که 
همواره ریســک تحریم پروازهای 
اروپایــی شــرکت ایران ایر وجود 
داشــت باید نسبت به ایجاد شرکت 
دیگر که توانایی انجام این پروازها را 
دارد، ایجاد می کردند و در سال هایی 
ماهان ایر به انجام پروازهای اروپایی 

ورود کرد اما آن هم تحریم شد.
وی افــزود:  امــکان خریــد 
هواپیماهایی کــه توانایی برقراری 
پروازهــای اروپایی را دارند، وجود 

داشت اما باید به موضوع بازرگانی و 
وجود تقاضا هم توجه می شد اینکه 
آیا این هواپیماها در رقابت با ایران ایر 
و سایر شــرکت های خارجی تقاضا 
خواهند داشــت و برگشت سرمایه 
خرید این هواپیماها به صرفه خواهد 

بود؟
منظری گفــت:  در حال حاضر 
پروازهای خارجــی در ایران به دو 
دلیل به شــدت کاهش پیدا کرده اول 
اینکه شــرکت هواپیمایی داخلی که 
امکان انجام ایــن پروازها را ندارند 
و هــم اینکه ایرلاین های خارجی به 
دلیل تنش هــای منطقه ای پروازهای 
خــود به ایــران را بــه موقتا کاهش 

داده اند و محدود کرده اند.
وی تاکید کرد: در این شــرایط 
شاهد فعالیت آژانس های مسافرتی 
هســتیم کــه مســافران را زمینی به 
اســتانبول برســانند تا در شــرایط 
افزایــش قیمت ها و کاهش پروازها، 
اتلاف وقت و هزینه را برای مسافران 
کاهش دهنــد و  در کاهش پروازها 
معمولا از این جایگزین ها اســتفاده 

می شود.

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصادی - حمید آذرمند 
در نشســت خبری همایــش اقتصاد 
دریا محور با اشــاره به اهمیت موضوع 
اقتصاد دریامحور اظهار داشــت: مقام 
معظم رهبری 1۶ ابان ماه ســال گذشته 
سیاست های کلی توســعه دریامحور 
را بــرای اقدام قوای ســه گانه و رییس 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام ابلاغ 
کردند، برنامه جامع تحقق سیاست های 
کلی توســعه دریامحور 1٢ اردیبهشت 

ماه ســال جاری توسط هیات 
وزیــران تصویــب و در 1٩ 
تیــر 1۴03 از ســوی معاون 
اول رییس جمهــوری برای 
اجــرا، ابلاغ شــد. با توجه به 
اقتصاد  گسترده  ظرفیت های 
دریــا محور بــرای کمک به 
جهش سرمایه گذاری و رشد 
اقتصــادی و افزایش رفاه ملی 
لازم است، در همایش اقتصاد 
دریامحــور ابعــاد مختلف 
موضوع ، ظرفیت های بالقوه، 
تجــارب جهانــی، موانع و 
چالش ها با حضــور فعالان 
بخش خصوصی مورد بررسی 
قرار گیرد. دبیر همایش اقتصاد 
دریامحور با  اشــاره به رشــد 

اقتصادی ٨ درصدی برنامه هفتم توسعه 
گفت: دستیابی به رشد ٨ درصدی حیاتی 
و از مهمتریــن موضوعات برنامه هفتم 
توســعه اســت و تحقق این هدف3 تا 
۴ پیشــران دارد که یکی از آن ها توسعه 
اقتصاد دریا محور است. از این رو برای 
شناسایی ظرفیت های گسترده اقتصاد 
دریــا محور یک رویداد جامع در قالب 
همایش اقتصــاد دریامحور در 1۶ آبان 
ماه در کیش برگزار خواهد شــد که از 
موضوعاتی از جمله توســعه شهرهای 
جدید ســاحلی، کشتی سازی و صنایع 
وابسته،صنعت مالی فراساحلی ، سرمایه 
گذاری خارجــی، انتقال صنایع آب بر، 
اقتصاد دیجیتال، اقتصاد سلامت، صنایع 

معدنــی، آب و انرژی، گردشــگری و 
شیلات از محورهای اصلی این همایش 
هستند و در این همایش ۶ پنل تخصصی 
شــامل ٢٩ سخنرانی تخصصی برگزار 

می شود.
آذرمنــد درباره اعضای شــورای 
سیاســتگذاری این همایش افزود: این 
همایش با هدف شناسایی و بهره برداری 
از ظرفیت های گسترده اقتصادی موجود 
در ســاحل، فراســاحل و آب های آزاد 
برگزار می شود. علی آقامحمدی عضو 
مجمع تشخیص مصلحت، محمدعلی 

دهقان دهنوی رییس کل سازمان توسعه 
تجارت، فرهاد نیلی نماینده سابق ایران 
در بانک جهانی، محمدعلی رســتگار 
عضو هیات مدیرت بانک اقتصاد نوین 
از جمله اعضای شورای سیاستگذاری 
این همایش هســتند. وی با بیان اینکه 
رشــد اقتصــادی ٨ درصــدی هدف 
بلندپروازانه ای اســت که به این رشــد 
نیــاز داریم، تاکید کرد: اگر این رشــد 
محقق نشود با تله درآمد متوسط و پایین 
مواجه می شــویم و در مخاطره جدی 
قــرار می گیریم و تحقق این هدف نیاز 
به فعالیت  و پویایی حوزه های مختلف 
اقتصــادی دارد که اقتصــاد دریامحور  
مانند چتری است که تمام این حوزه ها 

را پوشــش می دهد و از محل توســعه 
دریامحور امکان رشد اقتصادی فراهم 
اســت. اما هر چند سیاســت های کلی 
اقتصاد دریامحور سال گذشته از سوی 
رهبری ابلاغ شد اما برنامه جامع اقتصاد 
دریا محور با تاخیر 1٩ تیرماه امسال ابلاغ 
شد اما هنوز تقسیم کاری بین دستگاه های 
مربوطه انجام نشــده و فاز علمیاتی آن 
آغاز نشده اســت و ســرمایه گذاران از 
وســعت ظرفیت های آن آگاه نیستند از 
ایــن رو در این همایش به دنبال معرفی 
ظرفیت های اقتصاد دریامحور هستیم.  
آذرمند در پاســخ به سوالی که 
چرا علی رغــم انجام اقداماتی 
در راســتای توســعه اقتصاد 
دریامحور مانند سرمایه گذاری 
در بندر شــهید بهشــتی هنوز 
این اقدامــات تاثیری در رونق 
اقتصادی مردم بومی و تحولات 
اقتصادی منطقه بومی سیستان 
و بلوچســتان نداشــته است 
و چگونه اقتصــاد دریامحور 
می توانــد منجر بــه تحولات 
اقتصــادی مردم اســتان های 
جنوبی کشورمان شود، گفت: 
اگــر در حــوزه ای بــه دنبال 
جهش سرمایه گذاری هستیم 
که بخشی از آن سرمایه گذاری 
خارجی است چند مسأله باید 
در کنار هــم قرار بگیرنــد که اهداف 
بعدی آن باید محقق شــود. اگر جایی 
به دنبال جذب ســرمایه گذار هســتیم 
باید زیرساخت مناسب برای ایجاد شود 
حال اینکه در حــال حاضر با ناترازی  
جدی انرژی و بق مواجه هستیم. اولین 
موضوعی که سرمایه گذاران به دنبال آن 
هستند تضمین وجود زیرساخت های 
مــورد نیاز  مانند برق و آب حمل و نقل 
و ... اســت و در غیر این صورت امکان 
جذب زیرساخت ها وجود ندارد. نکته 
بعدی تکمیل زنجیرها اســت و براس 
جذب ســرمایه گذار و تحقق اهداف 
زنجیره ای پســین و پیشین آن تکمیل 
شده باشــد و دسترســی به بازارهای 

صادراتی فراهم شود که الزام آن اصلاح 
سیاســت های ارزی و تجاری اســت. 
ســرمایه گذاران باید اطمینان داشــته 
باشــند که به دلیل تغییرات و نوسانات 
و ناکارایی سیاست های ارزی و تجاری 

دچار مخاطره نخواهند شد. 
 آذرمند تاکید کرد: موضوع بعدی 
نظام مالی و بیمه ای و پوشــش ریسک 
اســت و هرگونه سرمایه گذاری نیاز به 
نظــام مالی کارآمد دارد که امکان تحقق 
سرمایه گذاری محقق شود که در حوزه 
ها ابزارهای مورد نیاز تامین مالی را به حد 
کفایت نداریم و این محدودیت هایی را 

ایجاد می کند. بنابراین اگر به دنبال جهش 
ســرمایه گذاری کلان در حوزه اقتصاد 
دریا محور هســتیم باید سیاست های 
کلان ناظر بر آن بخش و سیاســت های 
ارزی و تجــاری و تکمیــل زنجیره و 
زیرســاخت ها را هم برای این حوزه را 
تامین کنیم و در بخش های مختلف این 
همایش به این موضوعات می پردازیم.  
از دیگر موضوعات مهم در این همایش 
اقتصــاد دیجیتــال در سیاســت های 
دریامحور است که یکی از موضوعات 
مهم در این حوزه راه اندازی بانک های 
آفشور است و امروز ایجاد بانک افشور 

تکلیف شده و اگر از این ظرفیت استفاده 
کنیم شاهد تحول در نظام مالی خواهیم 
بود و نظام مالی با آزادی عمل و انعطاف 
بیشتری تامین مالی ها را انجام می دهد و 
همچنین یک ســیگنال خوب به خارج 
اســت که ما آمادگی برقراری روابط را 
داریم . همچنین در ادامه این نشســت 
علی فیروزی، عضو سیاســت  گذاری 
این همایش با اشــاره به اهمیت توجه 
به اقتصــاد دریا محور اظهار داشــت: 
وقتی امارات و ســایر کشورها درباره 
مالکیت بر جزایر سه گانه ایرانی حرف 
می زنند ســریعا غیــرت ایرانی خود را 

نشــان می دهیم که چه کســی جرات 
و جســارت می کند به اراضــی ایران 
چشم داشــتی پیدا کند اما مانند تب تند 
ســریع هم می خوابد، اگر نگاهی به دو 
طرف حاشیه خلیج فارس داشته باشیم 
و اختلاف رفاه ساکنان این دو منطقه را 
ببینیم متوجه می شویم که چه مردم غیور 
از مرزهای جنوبی کشــورمان حمایت 
می کنند. وی با بیان اینکه در ســنوات 
گذشــته نسبت به اقتصاد دریا بی توجه 
بودیم، گفت: طول نوار سواحل کشور 
به ۵٨00 کیلومتر می رســد و بین 1٨0 
کشــور چهلمین کشور که این میزان از 
نوار ساحلی را دارا هستیم اما در حالی که 
در کشورهای خارجی تمرکز جمعیت 
در جوار ساحل و دریا است اما در ایران 
تنهــا 10 درصد جمعیــت در این نوار 
ساحلی مستقر شده اند. در نوار ساحلی 
٢۵00 کیلومتری در هرمزگان تنها یک 
درصد جمعیت حضور دارد.سالهاست 
که درباره توسعه سواحل مکران صحبت 
می کنیم اما عمده مردم تصوری از مکران 
ندارند. عضو سیاست  گذاری همایش 
اقتصاد دریامحور با بیان اینکه درحالیکه 
سهم DGP ویتنام و چین از اقتصاد دریا 
بالای ۵0 درصد اســت و باید سهم دریا 
در اقتصاد ایران هــم افزایش پیدا کند، 
گفت: در حال حاضر به ازای هزینه برای 
اشتغال هر نفر در خشکی امکان اشتغال 
برای ۴ نفر در دریا وجود دارد. جمعیت 
بنــدر عباس قبل و بعــد از ایجاد بندر 
شهید رجایی قابل مقایسه نیست و میزان 
جمعیت به دو برابر می رسد و می بینیم 
کــه جمعیت هرمزگان پــس از ایجاد 
صنایع فولاد و سیمان ۵ برابر شده است. 
این اعداد و ارقام نشــان می دهد که این 
مناطق در صورت فراهم کردن بسترها به 
شدت مستعد جذب جمعیت هستند و 
قطعــا اقتصاد دریامحور از ۵ حوزه اول 
ایجاد رشــد در کشــورمان است و اگر 
زیرساخت ها فراهم  شوند به طور قطع 
ســرمایه گذاران از ســرمایه گذاری در 
ایــن بخش اســتقبال خواهند کرد و ما 
سودآوری ســرمایه گذاری در اقتصاد 

دریــا محور را برای ســرمایه گذاران را 
تضمیــن می کنیم. فیــروزی همچنین 
در پاسخ به ســوالی دربارهعدم تحقق 
هدف های سرمایه گذاری در بندر شهید 
بهشــتی چابهار اظهار داشــت: عمده 
عملیــات تخلیه و بارگیری به این بنادر 
شــهید رجایی، بهشــتی و  امام مرتبط 
می شــود، بندر شهید بهشتی با توجه به 
این که در منطقه دریایی عمان و جنوب 
شرق ایران است و از آنجایی که کریدور 
جاده ای شرق به غرب کریدور تکمیل 
شده و مناسبی نیست و ارتباط جاده ای 
و ریلی تا زاهدان به خوبی انجام شــده، 
این بندر در یک بن بســت قرار گرفته 
است. یکی از دلایلی که سرمایه گذاری 
در بندر شهید بهشتی به درستی محقق 
نشده این بوده که عدم تکمیل ادامه مسیر 
است وگرنه قوانین گمرکی و تجاری در 
آن منطقه سهل گیرانه تر است. فیروزی 
گفت: ضمن اینکه در توزیع امکانات و 
تجهیزات در بنادر یک سیاســت اشتباه 
را در پیــش گرفته ایم به طوریکه اصرار 
بر تخلیه بار گندم در بندر شهید بهشتی 
را داریــم و تجهیزات در این بندر فعال 
شــده در حالیکه ادامه مسیر آن از بندر 
شهید بهشتی به زاهدان یا مناطق مرزی یا 
کریدور شرقی - غربی و کریدور شمال 
-جنوب که قرار است بار در این مسیر 
توزیع شود را ادامه نداده ایم و به آن توجه 

نکرده ایم. 
همچنیــن در ادامه این نشســت 
محمد ابراهیم رییســی، دبیر علمی این 
همایــش گفت: در حال حاضر ســهم 
اقتصــاد دریا در اقتصاد بدون نفت یک 
درصــد و با نفت ٢.۵ درصد اســت و 
 GDP درحالیکه ســهم اقتصاد دریا در
در ایران 10 درصد اســت این عدد در 
برخی از کشورها از جمله چین به بیش 
از ۵0 درصد می رسد. در همایش اقتصاد 
دریامحور به مسایل و موضوعات مرتبط 
بــا اجرای اقتصاد دریامحور به صورت 
تخصصی در پنل های مختلف با حضور 
مسئولان، سیاست گذاران و کارشناسان 

می پردازیم .

دبیر همایش اقتصاد دریامحور؛

ایجاد بانک آفشور تکلیف 
شده است

دبیر همایش اقتصاد دریامحور گفت: اگر در حوزه ای به دنبال جهش سرمایه گذاری هستیم که بخشی از آن 
سرمایه گذاری خارجی است چند مسأله باید در کنار هم قرار بگیرند که اهداف بعدی آن باید محقق شود. اگر جایی به دنبال 
جذب سرمایه گذار هستیم باید زیرساخت مناسب برای ایجاد شود حال اینکه در حال حاضر با ناترازی  جدی انرژی و بق 
مواجه هستیم. اولین موضوعی که سرمایه گذاران به دنبال آن هستند تضمین وجود زیرساخت های مورد نیاز مانند برق و 

آب حمل و نقل و ... است و در غیر این صورت امکان جذب زیرساخت ها وجود ندارد.

استقبال راه آهن ایران از همکاری  با کشورهای عضو »تراسیکا«

قضیه حذف قیمت دستوری لبنیات چه بود؟

نماینده اسبق ایران در ایکائو مطرح کرد:

گروه اقتصادی -مدیرعامل راه آهن جمهوری اســلامی ایران در نشست مشترک با دبیرکل تراسیکا، با اشاره به برنامه 
هفتم توسعه کشور برای افزایش میزان ترانزیت بار اعم از ریلی و جاده ای، گفت که از همکاری حمل ونقل با کشورهای عضو 
تراسیکا استقبال می کنیم. »جبارعلی ذاکری« در دیدار با »آساوبایف« دبیرکل کمیسیون بین الدولی کریدورهای اروپا، قفقاز و 
آسیا موسوم به تراسیکا، با اشاره به ظرفیت های ترانزیت بار ایران در مسیرهای ریلی و جاده ای، تصریح کرد: اکنون راه آهن 
ایران با تعداد قابل توجهی از کشورهای عضو تراسیکا در زمینه حمل و نقل ارتباط خوبی دارد و امیدواریم که این تعامل با 13 
کشور دیگر روز به روز افزایش پیدا کند. وی خاطرنشان کرد: امسال نسبت به سال گذشته، مسیرهای ریلی در کریدورهای 
شمال- جنوب و شرق- غرب فعال تر شده  است. ذاکری گفت: اکنون بخشی از شبکه ریلی کریدورهای شمال به جنوب 
و شرق به غرب ناقص است که اقدامات لازم برای رفع آن ها در حال انجام است. مدیرعامل راه آهن با اشاره به هشت بندر 
ثبت شده ایران در تراسیکا، تاکید کرد: در حال حاضر چهار بندر به شبکه ریلی متصل بوده و در ٢ بندر دیگر نیز خط ریلی 
در حال احداث است و پیش بینی می شود تا سال آینده خط ریلی بندر چابهار نیز به بهره برداری برسد.وی از استقبال راه آهن 
جمهوری اسلامی ایران برای همکاری حمل و نقل با کشورهای عضو تراسیکا خبر داد و خاطرنشان کرد: چنانچه مشکلاتی 
در زمینه همکاری ها وجود داشته باشد، راه آهن ایران آمادگی دارد تا این چالش ها را با برگزاری نشست های مشترک برطرف 
کند. ذاکری با اشاره به راه اندازی قطارهای کانتینری ایران به چین، گفت: از همفکری و حمایت تراسیکا و فعال شدن کریدور 
جنوبی استقبال می کنیم و امیدواریم تردد ریلی بین کشورهای عضو بیش از پیش شود. معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان 
اینکه راه آهن ایران علاقه مند است تا قطارهای باری در مسیر قزاقستان، ترکمنستان، ایران به سمت ترکیه و سپس اروپا سیر کند، 
تاکید کرد: امسال قطار افغانستان به ایران و سپس به کشور ترکیه نیز فعال شد و به نظر می رسد که برای حرکت قطارهای باری 
از قزاقستان به ترکمنستان و افغانستان، می توان از کریدورهای ایران استفاده کرد. وی تصریح کرد: سیاست کلی راه آهن ایران 
در خصوص تعرفه بار بین کشورها، سیاست واحدی است و امیدواریم بر حسب تن- کیلومتر یا کانتینر- کیلومتر با همسایه ها 
مذاکراتی داشته باشیم تا به یک تعرفه یکسان از مبدا به مقصد دست یابیم. دبیرکل تراسیکا نیز در این دیدار از علاقه مندی 
اعضای این کمیسیون برای استفاده از ظرفیت کریدورهای ایران خبر داد و گفت: این ظرفیت به کشورهای عضو این امکان 
را می دهد تا میزان تجارت خود از آسیای میانه به سمت ترکیه از طریق ایران را افزایش دهند. آساوبایف افزود: ایران به دلیل 
زیرساخت های ریلی مناسب ، حلقه اتصال دهنده بین سایر کشورها محسوب می شود و تقویت زیرساخت های ریلی ایران 
کمک می کند تا کشورهایی که دسترسی به آب های آزاد ندارند، بتوانند میزان بار ترانزیتی خود را افزایش دهند. وی با بیان 
اینکه کشور ایران در سال ٢0٢۵ میلادی ریاست تراسیکا را عهده دار خواهد شد، تاکید کرد: ما در حال آماده سازی یک نقشه 
راه هستیم تا زمانی که ایران ریاست این سازمان را عهده دار شد، برنامه ها به اجرا برسد. دبیرکل تراسیکا خواستار انجام کار 
مطالعاتی برای شناسایی ظرفیت های راه آهن ایران شد و خاطرنشان کرد: پیشنهاد ما این است که نقاط قوت و ضعف حمل و 
نقل ریلی ایران شناسایی شود تا همانند کریدور میانی، ساختاری را برای آن طراحی کرده و بر اساس آن برنامه ریزی انجام شود. 

گروه اقتصادی - رئیس هیئت 
مدیره اتحادیه تعاونی های فراورده های 
لبنــی با تاکید بر اینکه نرخ دســتوری 
لبنیات حذف نشده و نظارت با قدرت 
همچنان انجام می شــود، اظهار کرد: 
نهاده ها توســط دولت تامین می شود 
بنابراین قیمت فروش نیز تحت کنترل 
دولت است و بر اساس افزایش قیمت 
شــیر که مواد اولیه  است قیمت سایر 

فراورده های لبنی نیز افزایش می یابد.
طــی روزهای گذشــته اخباری 
به نقــل از دبیر انجمــن صنایع لبنی 
ایــران مبنی بر لغو قیمت گذاری چهار 
محصول لبنی بر اســاس مصوبه ستاد 

تنظیم بازار و مجوز ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکننــدگان 
و همچنیــن افزایــش 30 درصــدی 
محصولات لبنی، طی اطلاع واصله از 
مسئولان تنظیم بازار و سازمان حمایت، 
منتشر شد و بسیار جریان سازی کرد اما 
طی همان بازه زمانی، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اعلام کرد که هیچگونه 
مصوبــه و مجــوزی از مراجع فوق یا 
سایر دســتگاه های ذی مدخل، در این 
خصوص صادر نشــده  و اخبار فوق 
مورد تایید نیست و بر همین اساس نیز 
افزایش قیمت محصولات لبنی، توسط 

سازمان حمایت تکذیب شد.

اما اینکــه ماجرا از چه قرار بود و 
ایــن افزایش قیمت بر چه اساســی بر 
محصولات لبنی اعمال می شــود؟ در 
مطلــب زیر به این موضــوع پرداخته 
شده است. علی احسان ظفری -رئیس 
هیئت مدیــره اتحادیــه تعاونی های 
فراورده هــای لبنی- دربــاره حذف 
قیمت دستوری ۴ قلم اساسی لبنی شیر 
یک لیتری کم چرب، شیر نایلونی ٩00 
گرمی، ماست دبه ٢ کیلو و ٢ کیلو و نیم 
گرمی و پنیر uf ۴00 که جریان ساز شده 
و سازمان حمایت مصرف کنندگان و 

تولیدکنندگان آن را تکذیب کرده است،  
اظهار کرد: اینکه سازمان حمایت این 
مصوبه و ابلاغ آن را تکذیب کرده، کاملا 
درست است. از کلیه محصولات لبنی 
نظارت می شــود. اگر انجمن، شخص 
حقیقی یا حقوقی متن یا گفت وگویی 
داشــته است که قیمت دستوری از این 
چهار کالای اساسی حذف شده است، 
اصلا صحت ندارد و شاید نظر شخصی 
یک فرد بوده و این مسئله کاملا تحت 
نظر دولت اســت و در جلســه تنظیم 
بازار مشــخص و الزام شده که باید در 

چارچوب قیمتی کــه در تنظیم بازار 
مصوب می شود، افزایش قیمت داشته 
باشــند. درست اســت که برای تمام 
اقلام لبنی این قیمت دســتوری نیست 
و آن چارچــوب را ندارد. درحالی که 
شــیرخام بر مبنای قیمت دولت اضافه 
و کم می شود، دیگر نمی توانیم بگوییم 
که میــزان عرضه و تقاضا تعیین کننده 
قیمت است. دولت می گوید من نهاده 
وارد می کنم و با قیمت پایین تر در اختیار 
دامدار قرار می دهم بنابراین دامدار باید 
شــیر را در کنترل من بفروشــد. حالا، 

درصورتی که قیمت شــیر خام توسط 
دولت مشخص می شود، محصولات 
لبنــی نیز به تبع آن باید قیمتشــان در 
کنترل دولت باشد. ظفری تاکید کرد: بر 
اساس موارد ذکر شده در جلسه تنظیم 
بازار، مقرر شده است که قیمت لبنیات 
حدود ٢۵ درصد افزایش یابد و از طرف 
تنظیم بازار نیز ابلاغ رســمی شود. این 
افزایش قیمت نیز برای کلیه اقلام و بر 
مبنای قیمت سال 1۴0٢ است نه اینکه 
بر مبنای قیمتی که تاکنون می فروختند.  
وی افــزود: بعضی از واحدهای 

فروش ابتدای ســال جــاری، افزایش 
قیمتــی داشــتند کــه در چارچوب 
مصوبات تنظیم بازار نبوده و حالا میزان 
این افزایش قیمت هر چقدر بوده از 10 
درصد تا 1۵ درصد در همین ٢۵ درصد 
قــرار خواهد گرفــت. در واقع مبنای 
افزایش قیمــت، افزایش ٢۵ درصدی 

به قیمت خردادماه سال گذشته است.
رئیس هیئــت مدیــره اتحادیه 
تعاونی های فراورده های لبنی با تاکید بر 
اینکه اگر برخی واحدها افزایش قیمتی 
نیز در این بازه زمانی داشــته اند باید در 
قالــب همان افزایش ٢۵ درصدی قرار 
گیرد نه بیشــتر، ادامه داد: نکته مهم این 

است که وقتی مواد اولیه یک کالا یا یک 
محصول تولیدی مواد اولیه و متغیرهای 
آن همچون حامل های انرژی، حقوق 
دستمزد کارمندان و کارگران، بسته بندی 
مواد اولیه و ... افزایشی باشد، طبیعتا این 
افزایش جمع و بــه خود آن محصول 

منتقل می شود.
ظفــری در پایان تاکیــد کرد: آن 
محصــول باید به تبــع افزایش قیمت 
مــواد اولیه و ... افزایش قیمت داشــته 
باشد بنابراین اگر مشتریان متوجه گران 
شدن ماست می شوند، در واقع ماست 
گران نشــده؛ آن مواد اولیه ماست برای 

کارخانه گران شده است.

گــروه اقتصادی  - به منظور اجرای  
سیاست دلار زدایی، بریکس به طور فعال 
برای اجرای یک سیستم پرداخت مستقل 
بــه نام بریکس پــی آماده می شــود. این 
سیستم برای تســهیل معاملات فرامرزی 

بین اعضای بریکس طراحی شده است.
سیستم مالی جهانی با برنامه ریزی های 
گــروه بریکس برای ایجاد یک سیســتم 
پرداخت مســتقل برای تسهیل معاملات 
بین المللی بین اعضای خود، در آستانه یک 

تحول بزرگ قرار دارد.
آنچه که بسیار حائز اهمیت بوده این 
اســت که هدف از این ابتکار عمل کاهش 
وابســتگی اعضای بریکس به دلار آمریکا 

از طریــق ادغام ارزهای محلی در مبادلات 
تجاری خواهد بود.

بریکس به ســوی یک سیستم 
جدید پرداخت

بــر اســاس سیاســت دلار زدایی، 
بریکــس به طور فعال بــرای اجرای یک 
سیســتم پرداخت مســتقل به نام بریکس 
پی )BRICS Pay( آماده می شــود. این 
سیستم برای تســهیل معاملات فرامرزی 
بین اعضای بریکس بدون اســتفاده از دلار 

آمریکا طراحی شده است.

گفتنــی اســت که ایــن ابتــکار با 
تکنولوژی هــای پیشــرفته ماننــد بلاک 
چین پشــتیبانی می شود و می تواند به یک 
 SWIFT جایگزین قدرتمند برای سامانه
)مجمع جهانی ارتباطات مالی بین بانکی( 

تبدیل شود.
ولنتینــا ماتویِ نکو، رئیس شــورای 
فدراســیون روســیه، با تاکید بر اینکه این 
پروژه در مسیر درست قرار دارد گفته است: 
این دیگر فقط یک ایده نیست، بلکه به طور 

ملموس رو به جلو حرکت می کند.

او همچنین اضافه کرد که این سیستم 
پاســخی به آرزوهای کشورهای در حال 
توســعه اســت که می خواهند خود را از 

هژمونی دلار آزاد کنند.
هــدف اصلی این مکانیزم جدید این 
است که کشورهای عضو بریکس را قادر 
سازد تا معاملات تجاری خود را با ارزهای 
محلی انجام دهند. بنابراین، آنها می توانند 
نوســانات و فشارهای اقتصادی مربوط به 
ارز آمریکایی یعنی دلار را دور بزنند. بیش 
از ۵0 کشور قبلًا علاقه خود را برای پیوستن 

بــه این ابتکار ابراز کرده اند که اکثریت آنها 
از آسیا، آفریقا، آمریکای جنوبی و اروپای 

شرقی هستند.
و  تکنولوژیکــی  ملاحظــات 
ژئوپلیتیکی پلتفرم پرداخت بریکس
اجرای پرداخت بریکس بدون موانع 
نیســت. این پروژه باید بر چندین چالش 
تکنولوژیکی از جمله ادغام سیســتم های 
پرداخت موجود در هر کشــور غلبه کند. 
پرداخت بریکس باید با پلتفرم هایی مانند 
رابط پرداخت یکپارچه )UPI( در هند و 

سیستم میر در روسیه سازگار باشد که نیاز 
به تلاش های استاندارد سازی پیچیده دارد.
در جبهــه ژئوپلیتیــک، پرداخــت 
بریکــس می تواند تعادل قدرت اقتصادی 
را تغییر دهد. بریکس با کاهش وابســتگی 
خــود بــه دلار، می توانــد نفــوذ ایالات 
 متحــده را در تجــارت جهانی تضعیف 

کند.
با این حال، این ابتکار همچنین خطر 
ایجاد تنش های بیشتر با کشورهای غربی 
را دارد. آنها ممکن است این رویکرد را به 

عنوان یک تهدید مستقیم به هژمونی دلار 
ببینند.

به طور مشــخص، پــروژه پرداخت 
بریکــس نماد تمایل رو به رشــد در میان 
اقتصادهای نوظهور برای آزاد کردن خود 
از تســلط دلار و ایجاد زیرســاخت مالی 
مقاوم تر و مســتقل است. با این حال، برای 
رسیدن به اهداف خود، پرداخت بریکس 
باید بر چالش های عمــده تکنولوژیکی، 
ژئوپلیتیکی و نظارتــی غلبه کند. اگر این 
موانع برطرف شــوند، این سیستم نه تنها 
می تواند روابط اقتصادی میان کشورهای 
بریکــس را تغییر دهد بلکــه تعادل مالی 

جهانی را نیز بازتعریف خواهد کرد.

کمین بریکس برای پاتک و شکستن هژمونی دلار!

 از دیگر موضوعات مهم در این همایش 
اقتصــاد دیجیتــال در سیاســت های 
دریامحور اســت که یکی از موضوعات 
مهم در ایــن حوزه راه اندازی بانک های 
آفشور است و امروز ایجاد بانک افشور 
تکلیف شده و اگر از این ظرفیت استفاده 
کنیم شاهد تحول در نظام مالی خواهیم 
بود و نظام مالی با آزادی عمل و انعطاف 
بیشتری تامین مالی ها را انجام می دهد و 
همچنین یک سیگنال خوب به خارج است 
که ما آمادگی برقراری روابط را داریم .
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